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Slovo starosty Den obce 2025

Ohlédnutí
Tak jsme si oslavili výročí naší vesnice. Dle mého názoru a úsměvů a radosti vás, kteří jste byli součástí, jsme 

si ten den opravdu moc užili. A vše nám klaplo na jedničku s hvězdičkou. Dokonce nebyla nouze o překvapení. 
Třeba se zpěvem Sagvana Tofiho se vůbec nepočítalo. Také bylo překvapení auto z filmu „Návrat do budoucnosti“ 
DeLorean DMC-12, které jen tak zaparkovalo na hřišti a vy jste si ho mohli zblízka prohlédnout. Počasí nám přálo 
také. Oslava se nám tedy vydařila. A proběhla v krásné přátelské atmosféře a to je to nejdůležitější.

Jménem celého organizačního týmu vám chci za vaši účast poděkovat. A buďme dále hrdí na nás a na Kouty, 
kde máme své domovy. Máme být na co!

Martin Pelichovský, starosta obce
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Informace z obce

13.5. / Se uskutečnila poslední schůzka týmu pro organizaci oslav 680 let obce Kouty. Tým ve složení Z. Líbal,  
M. Novák, V. Lacina, H. Rybářová, M. Nováková Kovářová a M. Pelichovský rozhodl o udělení „Ceny starosty za 
rozvoj obce Kouty“ Marii Havlinové, Drahomíře Havlínové a Vlastovi Jeníkovi.

14.5. /Proběhla kontrola hospodaření obce ze strany Středočeského kraje. Nebyly zjištěny chyby a žádné nedo-
statky v hospodaření.

14.5. / Starosta obce gratuloval k životnímu jubileu paní Drahomíry Havlínové.

21.5. / V rámci soutěže Vesnice roku 2025 nás navštívila hodnotící komise. Starosta s dalšími členy týmu provedli 
komisi obcí, v Pytlovce komise vysadila ovocný strom a u rybníčka se komise sešla se zástupci spolků a občany 
obce.

24.5. / Jsme se setkali na oslavách významného výročí naší obce. Den obce se za mimořádné účasti místních  
i přespolních krásně vyvedl. Fotky jsou na straně 4 a 5.

31.5. / Dětský den se koná společně s obcí Netřebice a to v Netřebicích na hřišti. Příští rok se bude společně zase 
konat v Koutech. Dopoledne budou naši rybáři pořádat pro všechny děti rybářské závody.

6.6. / Bude na náves přistaven kontejner pro svoz eternitu. Prosíme, nevhazovat jiný odpad. Kontejner bude od-
vezen v pondělí 9.6.2025.
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Ze školní kroniky
Rok 1897 – 1898

Školní rok započal ve středu 1. září a ukončen byl v pátek 15. července 1898 velkými službami božími v chrámu 
Páně v Úmyslovicích. Po službách božích byla školní mládeží zapěna Rakouská národní hymna.

4. října a 19. listopadu 1897, v den Jmenin Jejich Veličenstev, sešly se dítky ve škole, kde učitel vyložil jim památné 
dny tyto, aby mládež největší blaho na Bohu pro Jejich Veličenstvo při mši svaté, jež v uvedené dny v chrámu Páně 
v Úmyslovicích sloužena byla, žádala. Po mši svaté byla zpívána Rakouská národní hymna.
22. června roku 1898 byly zkoušeny dítky katolické z náboženství v chrámu Páně Úmyslovického od Tomáše Blaž-
ka, faráře v Libici.

Učitelkou od 1. září 1897 byla ustavena pí. K. Řeháková.

Místní školní rada byla táž, jako v roce předchozím. Členové její: předseda: V. Douša, členové: Jan Bonaventura, farář 
v Úmyslovicích Jan Řehák, správce školy Vít Lazar, Jan Stehlík, Josef Stehlík, ředitel velkostatku Poděbrady Alfréd 
Talich, náhradníci: J. Heller a V. Kulich.
Od 12. do 19. května škola byla uzavřena, protože dítky školní na zánět příušnic se rozmohly a nemoc ta i v rodině 
učitelově se rozmohla.

27. dubna 1898 odpoledne vykonal prohlídku školy vysoce vážený pán Josef Chmelař, c.k. okresní školní  
inspektor.

Místní školní dohlížitel navštívil školu dvakrát.
Místní školní rada za všecky dítky zaplatila školné a věnovala 15 zl. na učební pomůcky.
V Koutech, 15. července 1898. Jan Řehák, správce školy.
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Rozhovor s Janem Baštou
Honza je koutecký rodák. Oženil se a má dvě děti, kluky Floriána (4 roky) a Vendelína (rok a pět měsíců). V součas-
nosti bydlí a pracuje v Poděbradech.

1. Honzo, žiješ s rodinou již nějaký čas v Poděbra-
dech, jaký máš vztah ke Koutům?
Žil jsem v Koutech v zásadě od malička. Máma i táta 
jsou z Kout. Obě babičky a děda žijí taky v Koutech. Já 
jsem odešel z Kout, když jsem šel na VŠ.

2. Jaké bylo tvé dětství v Koutech?
Řekl bych, že velmi dobré, protože jsem ve vesnici měl 
kamarády vrstevníky, s kterými jsem trávil hodně času. 
Chodili jsme ven, stavěli města, natáčeli filmy no a pak 
jsme měli kapely a tvořili hudbu. Když jsem byl asi v 6. 
třídě, tak jsme “vydali” první desku a uspořádali kon-
cert pro sousedy z ulice :D.

3. Pracuješ v poděbradském Huslíku. Můžeš nám 
prozradit, jaké konkrétní činnosti máš na starost?
Huslík často lidé znají jako záchrannou stanici, která bý-
vala v Pátku. Není se čemu divit, když patří mezi největší 
záchranné stanice.
Já pracuji ale v Ekocentru. Ekocentrum má na starosti 
výukové a vzdělávací programy o přírodě, zvířatech 
nebo životním prostředím obecněji pro všechny skupi-
ny od malých dětí po dospělé. Přímo já jsem s kolegy 
vytvářel výstavu,, Jak na klima v Polabí”, která bude do 
15.6. v Polabském muzeu v Poděbradech. Dvě výstavy 
na kolonádě, které již proběhly…
Spoluorganizuji mnoho akcí pro veřejnost nebo různé 
zájmové skupiny, například nejbližší bude velká sezón-
ní akce přímo na Huslíku v sobotu 14.6. Přijďte!

4. Když se řekne mokřad Proutnice, co nám o něm 
povíš?
K mokřadu jsem chodil vlastně od mala odpočívat do 
přírody. Sice jsem alergický na pyly mokřadních rostlin, 
ale když to šlo, tak jsem tam zašel :D. Protože vlastně 
divoké přírody okolo Kout tolik není. Už v té době to 
bylo pěkné místo.
Pak jsem se díky spolužákovi na vysoké škole, kde jsem 
studoval Ochranu životního prostředí, spojil s Jaromí-
rem Maštěrou, což je přední český odborník na obnovu 
mokřadů. A protože na obci se jim záměr obnovit za-
zemňující se a zarůstající mokřad líbil, tak se díky mož-
nosti využití dotace v roce 2020 mokřad vyčistil a začalo 
se s kácením a výřezem keřů.
Bohužel se přímo po zásahu kvůli velkému suchu v mo-
křadu neobjevila voda. A tak se čekalo, co se stane a o 
několik let později je mokřad plnější života než kdy dřív. 
Rostou tu druhy, které jinde tolik nenajdeme jako or-
chidej bradáček vejčitý, porosty ocúnu jesenního nebo 
kosatce žluté.
Teď je důležité ponechat zde otevřený prostor, vyře-
závat keře, tak aby mokřad zůstal co nejvíc otevřený, 
ponechat nějaké mrtvé dřevo a zpřístupnit z cesty tohle 
místo pro přírodu i lidem.

5. Máme teď společný projekt, který se mokřadu 
týká. Prozradíš našim čtenářům něco z naší vize?
Mimo mokřad se v Koutech postupně opravují a ob-
novují obecní polní cesty s alejemi a remízky. Vysadili 
se dvě biocentra. To jsou super věci, které obec může 
dělat pro krajinu, a tak plánujeme natočit krátký film 
o krajině v Koutech a uspořádáme besedu, abychom 
mohli inspirovat další obce nebo naopak načerpat in-
spiraci z jiných obcí. Oslovil jsem poděbradské skauty v 
rámci patronátů, jestli by nechtěli přispět v péči o loka-
litu, ale zatím bez odezvy.

6. Když jsi v Koutech, rozhlížíš se a říkáš si, co by se 
tu dalo s krajinou dělat?
Je toho samozřejmě spoustu, co se dá dělat. Ale v zá-
sadě to, co může, dělat obec tak se teď opravdu snaží 
dělat, což mě těší. Ještě by bylo třeba možné využít 
větší obecní pozemky pro přírodu, ale to je potřeba po-
stupně... No a zbytek je na vlastnících větších pozemků 
a zemědělcích a o tom, co jim dotační a finanční pod-
mínky dovolí.

7. Pamatuješ si ještě na své vystoupení na prv-
ním ročníku hudebního festivalu Kouty Fest v roce 
2018?
V té době jsem hrál sám bez kapely, a to je vlastně nej-
náročnější. Sice se nemusí chodit na zkoušky :D, ale,, 
není se za co schovat”, jak říká můj kamarád, co hraje 
s velkými kapelami. Jsem hlavně rád, že jsem si na fes-
tivalu mohl zahrát, protože hudba, co hraju není úplně 
pro nejširší publikum.

8. Kam jezdíte rádi s rodinou na výlety? Jaký typ 
dovolené upřednostňujete?
Rádi jezdíme do parků, kde je zábava i pro děti. Jako ne-
myslím zábavní parky, to nemusíme, ale teď jsme třeba 
byli v parku ve Vlašimi, kde mohl Florián lézt po stro-
mech a Vendelín jezdit v kočárku. Pojedeme s kamará-
dy na chalupu do Krkonoš. Preferujeme velmi pomalé 
výlety a dovolené :D

Honzo, děkuji ti za rozhovor. Byl pro mě inspirativní, 
jako každé naše setkání. Mám radost, že tě tu máme.

S Janem Baštou si povídal Martin Pelichovský




